

Omeprazole

【OOME】Omezol® 20mg/Cap

ATC Code : A02BC01

中文名： 瘍寧膠囊 《生達化學》

適應症： 十二指腸潰瘍、胃潰瘍、逆流性食道炎、Zollinger-Ellison 症候群、合併抗生素治療與幽門螺旋桿菌(*Helicobacter pylori*)相關的消化性潰瘍。

藥理分類： **Proton Pump Inhibitor.**

用法用量： **Administration:** orally taken **before a meal** (30~60 min before eating).

Indications and dosage regimens :

Gastroesophageal Reflux (GERD):

— GERD Without Erosive Esophagitis: 20 mg once daily for up to 4 wks

— Treatment of Erosive Esophagitis:

20 mg QD X 4-8 wks, 40 mg QD may be required. May give an additional 4 wks of therapy (up to 12 wks for a single course). If recurs, consider additional 4-8 wks of therapy.

— Maintenance of Healing of Erosive Esophagitis: 20 mg once daily.

Duodenal Ulcer:

— Active Duodenal Ulcer:

20 mg QD X 2-4 wks; an additional 4 wks of therapy may be beneficial. Patients who responded poorly to H₂-receptor antagonists may require up to 40 mg daily.

— **Helicobacter pylori** Infection and Duodenal Ulcer:

Dual therapy:

40 mg QD for 14 days in conjunction with clarithromycin; omeprazole 20 mg QD for additional 14 days recommended if active ulcer present initially.

Triple therapy:

20 mg BID for 10 days in conjunction with amoxicillin and clarithromycin; additional omeprazole therapy of 20 mg once daily for 18 days recommended if active ulcer present initially.

Gastric Ulcer: 40 mg once daily for 4-8 wks.

Pathologic GI Hypersecretory Conditions:

60 mg once daily, initially. May require dosages of up to 360 mg daily (given in 3 divided doses).

不良反應： 腹瀉、噁心、嘔吐、腹痛、便秘、頭痛、眩暈等。

交互作用：

1. **Erlotinib, gefitinib:** ↓ exposure of erlotinib, gefitinib.
2. **Clopidogrel:** ↓ plasma concentrations of clopidogrel active metabolite and reduced antiplatelet activity.
3. **Cellcept®:** ↓ exposure to mycophenolic acid (MPA).
4. **Methotrexate :** ↑ concentration of methotrexate.

注意事項：

1. 建議於早晨飯前 30~60 分鐘以半杯水整粒吞服，不可嚼破或壓碎本膠囊。
2. 吞膠囊有困難者及可以服用或吞服半固體食物者：
 - 可打開膠囊直接以半杯水吞下其內容物，或將其混合於微酸性之液體(如果汁、蘋果醬或非碳酸類的水中)後服用。

- 此種混合之分散液應立即（或於 30 分鐘內）服用。每次飲用前應適當的攪拌。再將半杯水加入杯中沖洗並喝下。亦可吸入膠囊內小藥球並以半杯水吞下；不可咬嚼腸衣包膜之小藥球。
- 3. 腎功能不良：腎功能不良之患者並不須調整劑量。
- 4. 肝功能不良：肝功能不良之患者因 omeprazole 之生體可用率及血漿半衰期均增加，以 Omezol 每天劑量 10-20 mg 可能即已足夠。

懷 孕 期： 研究指出 omeprazole 對懷孕或對胎兒/新生兒的健康沒有不良影響。因此在懷孕期間可以使用 omeprazole。

授 乳 期： Omeprazole 可由乳汁排除，但使用治療劑量時，不會影響小孩。